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سرمقاله

زلزله و آثار روانی آن
ادامه از صفحه یک

بررسی  ها نشان می  دهد خشونت و پرخاشگری 
بعد از زلزله روابط  بین فردی را به شدت تحت 
تلاش های  و  استیصال  می دهد.  قرار  تاثیر 
بی  نتیجه برای خروج از بحران، بی ثباتی شرایط  و 
فقدان امکانات و… در تشدید خشونت در روابط 
اجتماعی بازماندگان یک فاجعه تاثیر مستقیم 

دارد.
بعد از زلزله منجیل و پس از آن بم و ورزقان 
و سرپل ذهاب، موارد بسیاری از فوبیای زلزله، 
اختلالات خلقی، روان  پریشی، ترس از صدا یا 
همهمه و… در افرادی که این فاجعه را همراه 
کرده اند   تجربه  عزیزان خود  دادن  از دست  با 

گزارش شده است.
از  موارد  این  اینکه  درباره  شناسان  جامعه  
پیامدهای زلزله هستند یا پس از فاجعه تشدید 
می شوند؛ معتقدند زلزله بهانه  ای برای نمایان 
شدن گسل های اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی 
کمبود  فقر،  بیکاری،  مانند  مسائلی  است. 
امکانات آموزشی، طلاق، خشونت و… از قبل 
وجود دارند اما پس از بروز یک فاجعه مهیب، 

نمایان می شوند.
امروز در محافل علمی، شاخه »جامعه شناسی 
فاجعه« به نوعی بر این شکل از آسیب ها تاکید 
دارد. جامعه  شناسی فاجعه به مطالعه عوامل 
رفتار  بر  آن  پیامدهای  و  فرهنگی  اجتماعی، 
بررسی های  نتایج  به  توجه  می پردازد.  انسان  
جامعه شناسان فاجعه می تواند آسیب های بعد 

از فاجعه را به شکل چشمگیری کاهش دهد.
به نظر می رسد در کنار امداد رسانی به جان 
ای  ویژه  رسانی  امداد  باید  زدگان  زلزله  مال  و 
چرا  پذیرد،  صورت  آنها  روان  و  روح  برای  نیز 
که مسائل روحی روانی و همچنین فرهنگی – 
اجتماعی  به وجود آمده از زلزله می تواند بسیار 

چالشی تر از مسائل مالی آن باشد. 

خبر

اخبار

توضیح وزیر ارشاد درباره قرارگاه عفاف و 
حجاب: 

چیز جدیدی نیست 

درباره  ارشاد  وزیر  اسماعیلی  محمدمهدی 
از وظایف  یکی  قرارگاه عفاف و حجاب گفت: 
به  مربوط  عمومی  فرهنگ  شورای  در  ما  ذاتی 
حوزه مسائل مربوط به پوشش و حجاب است. 
آنجا ما بخش ها و میزهایی داریم. به طور مثال 
میز مد و لباس و میز صنایع اجتماعی داریم و 
میز زیست عفیفانه هم داریم حالا شما بگوئید 
اسمش هر چیزی می خواهد باشد. چیز جدیدی 
نیست. البته دولت نگاهش این است که در این 
حوزه رویکرد فرهنگی-اجتماعی باید غلبه داشته 

باشد.
حجاب  و  عفاف  قرارگاه  درباره  اسماعیلی 
گفت: یکی از وظایف ذاتی ما در شورای فرهنگ 
عمومی مربوط به حوزه مسائل مربوط به پوشش 
میزهایی  و  بخش ها  ما  آنجا  است.  حجاب  و 
داریم. به طور مثال میز مد و لباس و میز صنایع 
اجتماعی داریم و میز زیست عفیفانه هم داریم 
حالا شما بگوئید اسمش هر چیزی می خواهد 
باشد. چیز جدیدی نیست. البته دولت نگاهش 
فرهنگی- رویکرد  حوزه  این  در  که  است  این 

اجتماعی باید غلبه داشته باشد.
ادامه داد: در  ارشاد اسلامی  وزیر فرهنگ و 
نسبت  مسئله  این  خصوص  در  حاضر  حال 
به وزارت فرهنگ و شورای فرهنگ عمومی این 
مسئولیت بیش از گذشته متوجه شده است، 
به  است،  این  نظرش  رئیس جمهور  آقای  زیرا 
همین دلیل بیش از گذشته روی این موضوع 
کار می کنیم اما قرار نیست این موضوع به دو 
وفاق  به  است  قرار  و  شود  منجر  قطبی سازی 

اجتماعی منجر شود.
فرهنگی-  گفته ایم  اصلا  کرد:  تاکید  وی 
اجتماعی که بعضا آن تبعات نگاه غیرفرهنگی را 
نداشته باشد به همین دلیل ما دنبال ایجاد وفاق 
این حوزه هستیم؛ چراکه  در  ملی  و همگرایی 
معتقدیم این مسئله، مسئله ذاتی در جامعه 
ایرانی است و این مسئله را با حوزه فرهنگی و 

اجتماعی حل می کنیم.
اسماعیلی درباره این که هرگاه مسئله حجاب 
مطرح می شود، این قضیه هم عنوان می شود 
قرار  مشورت  مورد  جامعه  دیدگاه  دو  هر  که 
گیرند، آیا در این قرارگاه از طیف ها و جناح های 
حتما  کرد:  عنوان  می شود،  استفاده  مختلف 
همین گونه است؛ گروهی که با من کار می کنند 
همه  دانشگاهی هستند آقای دکتر هاشمی که 
مسئولیت مهمی در این کار دارند. آقای دکتر 
دانشگاه  ارتباطات  دانشکده  رئیس  که  امامی 
امام صادق)ع( هستند در این کار حضور دارند. 
دوستان دیگر و همه بچه های شورای فرهنگی 
اعضای هیات علمی دانشگاه هستند. این افراد 
از صبح تا شب با جریان بدنه جوان کشور در 

ارتباط هستند.
دانشگاه  معلم  خودم  من  کرد:  تاکید  وی 
تهران هستم و با همه مشغله هایم هفته ای ۲ 
روز دانشگاه تهران ۲ کلاس دارم که ارتباطم با 
من  که کلاس  بچه هایی  نشود.  قطع  دانشگاه 
می آیند نخبه های علوم انسانی در رشته علوم 
سیاسی هستند، ما این ها را می شناسیم و با آن 
می شناسیم  را  تمایلات شان  و  می کنیم  زندگی 
باید  اقتضائات  و  فکری  نظام  با  متناسب 
راه حل هایی بگذاریم که به ایجاد نقار در جامعه 
منجر نشود. به همین دلیل می گویم این مسئله 
راه فرهنگی و اجتماعی دارد چون نگاه فرهنگی 
و اجتماعی نگاه اجماع ساز و نگاه ایجاد شکاف 

و نقار نیست.

میزان حقوق در سال آینده بدون 
افزایش پایه پولی باشد

 یک عضو هیات رئیسه کمیسیون تلفیق بودجه 
۱۴۰۲ از نشست مشترک دیروز هیات رئیسه تلفیق 

با رئیس مجلس خبر داد.
در  ایسنا،  با  گفت وگو  در  باقرزاده  اصغر  علی 
توضیح جلسه امروز هیات رئیسه کمیسیون تلفیق 
این  قالیباف رئیس مجلس، گفت:  با محمدباقر 
جلسه بیشتر برای هماهنگی تشکیل شد. اینکه با 

توجه به کمبود وقت چطور پیش برویم.
تبصره های مهمی همچون ۱۲، ۱۴،  افزود:  وی 
۱۶ و ۱۸ لایحه بودجه مطرح شد. اینکه نوع نگاه 
مجلس با دولت متفاوت است و باید هماهنگی 

بیشتری صورت گیرد.
باقرزاده همچنین گفت: موضوع تبصره ۱۲ درباره 
حقوق و دستمزد برای مردم و دولت مهم است که 
مدل های مختلفی مطرح است. نگاه سازمان امور 
استخدامی و دولت و مجلس مختلف بوده که باید 
بتوانیم آنها را به هم نزدیک کنیم. نگاه ما این است 
که با توجه به منابع موجود آنچه به نفع مردم است 
تصویب شود و در نهایت هم باعث افزایش پایه 

پولی و تورم نشود.  

برای پیگیری حق آبه هیرمند به 
افغانستان می روم

رئیس سازمان محیط زیست با بیان اینکه تاکنون 
اقدام اجرایی برای حق آبه هیرمند از سوی هیات 
گفت:  است،  نشده  انجام  افغانستان  حاکمه 
به  هیرمند  حق آبه  پیگیری  برای  هستم  درصدد 

افغانستان بروم.
علی سلاجقه درباره آخرین وضعیت اختصاص 
حق آبه هیرمند، اظهار کرد: بحث های دیپلماسی 
هستیم  درصدد  ما  و  دارد  جریان  زمینه  این  در 
داشته  افغانستان  حاکمیت  مجموعه  با  دیداری 
باشیم. خود من می خواهم به افغانستان بروم. قبلا 
وزیر نیرو هم به این کشور رفته است. از سفیر 
خودمان در افغانستان خواسته ایم تا شرایط را برای 
حضور ما در این کشور فراهم کند تا گفت وگوها را 
ادامه دهیم. وزارت خارجه و استانداری سیستان و 
بلوچستان هم در حال فعالیت هستند تا افق های 
نشست های  به  بحث  این  شود.  گشوده  تازه ای 

متعد نیاز دارد.
افغانستان(  )هیات حاکمه  آنها  داد:  ادامه  وی 
استدلال هایی دارند که نه واقعی است نه علمی. 
اخیرا به نتایجی داریم می رسیم، ولی در اجرا هنوز 
اتفاقی نیفتاده است، ولی امیدوارم گفت وگوها به 

جای خوبی برسد.
مجامع  طریق  از  گفت:  پایان  در  سلاجقه 
بین المللی هم نمی توان خیلی پیگیر بود چون هیات 

حاکمه مستقری در افغانستان نیست.

قرائت گزارش وزیر اطلاعات از 
حوادث دبیرستان های دخترانه قم

سخنگوی دولت گفت: وزیر اطلاعات گزارشی 
اولیه از بررسی های اولیه در زمینه حوادث رخ داده 
در  و  کرد  ارائه  قم  دخترانه  دبیرستان های  در 
سفر امروز وزیر بهداشت به قم نیز نمایندگانی 
از آموزش و پرورش و اطلاعات استان قم با وی 

همکاری خواهند داشت.
علی بهادری جهرمی در حاشیه جلسه دیروز 
هیئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد:  با 
درباره حوادثی که در  برخی مباحث  به  توجه 
قم  استان  دخترانه  دبیرستان های  از  تعدادی 
ارائه شده بود و ماموریتی که به  از این  پیش 
بود،  شده  داده  زمینه  این  در  اطلاعات  وزارت 
اولیه در  بررسی های  از  وزیر اطلاعات گزارشی 
این زمینه ارائه کرد که البته فرضیه های مختلفی 
بود که در حوزه های پزشکی وجود داشت و برای 
بررسی آن به ویژه بر ظرفیت  پزشکی خود استان 

قم و همکاری آنان تکیه داشت.
بهداشت  وزیر  شد:  یادآور  دولت  سخنگوی 
دولت  نماینده  عنوان  به  و  میدانی  به شکل  هم 
بهتر  بررسی  مورد  را  موضوع  تا  رفت  قم  به 
دانش آموزی  هیچ  خوشبختانه  البته  دهد،  قرار 
است. نمانده  باقی  بستری  بیمارستان   در 

وزارت  از  نمایندگانی  داد:  ادامه  جهرمی  بهادری 
اطلاعات و آموزش و پرورش هم در این سفر با 

وزیر بهداشت همکاری خواهند داشت. 

دیروز  صبح  خامنه ای  الله  آیت  حضرت 
تبریز،  مردم  از  تن  هزاران  دیدار  در  )چهارشنبه( 
ایران  آزادی  و  اتحاد  پرچمدار  را  آذربایجان  مردم 
خواندند و با اظهار تعظیم به ملت پر عظمت ایران 
به علت خلق ۲۲ بهمنِ تاریخی امسال تأکید کردند: 
این حماسه حقیقی، پرشور و پرمحتوا نتیجه منحرف 
نشدن و استقامت ملت در خط انقلاب است و این 
راه پیشرفت و اقتدار، با اتحاد ملی و با نگاه انقلابی 
و نه ارتجاعی به مشکلات، یعنی تکیه بر همتی که 
دستاوردها را به وجود آورده، ادامه خواهد یافت که 
فعالیت جهادی و شبانه روزی همه مسئولان برای 
تورم،  ویژه  به  اقتصادی و علاج دشواری ها  رشد 

زمینه ساز آن خواهد بود.
رهبر انقلاب در تبیین ابعادی از حرکت بسیار 
ارزشمند ملت در ۲۲ بهمن، با اشاره به »تبلیغات 
مردم  که  مشکلاتی  دشمنان،  صدای  و  سر  پر 
با همه وجود حس می کنند، هوای سرد و دیگر 
عوامل کاهنده انگیزه ها« گفتند: مردم با ایمان و 
بصیرت، همه اینها را نادیده گرفتند و همه با هم 
ایران عزیز  تا جنوب  از شمال  تا غرب و  از شرق 
گوش  به  را  خود  بلند  و صدای  آمدند  میدان  به 
است  قادر  فقط خداوند شکور  که  رساندند  همه 
آورد. بجا  را  ملی  عظیم  حرکت  این  واقعی   شکر 
ایشان راهپیمایی »شنبه تاریخی ملت« را مصداق 
به  اشاره  با  و  خواندند  ملی  استقامت  استمرار 
انحرافات تدریجی از خط اصلی حرکت در انقلاب 
ها گفتند: در انقلاب اسلامی هم برخی ها به دلایل 
مختلف با صراط مستقیم انقلاب زاویه دار شدند و 
کارشان به ضدیت با اصل انقلاب و آرمان ها کشیده 

شد.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: بر خلاف این 
عناصر، ملت بدون احساس خستگی و ناامیدی 
و بدون خوف از ضربات، تهدیدات و عربده های 
دشمن، راه مستقیم را با حفظ هویت، شخصیت 
ادامه داد و در همین مسیر، ۲۲  و عظمت خود 
بهمن امسال به خیابانهای سراسر کشور آمد و با 
انگیزه های مختلف، استقامت پر معنا و لج کردن با 

دشمن عنود را نشان داد.
رهبر انقلاب تلاش های دشمن و برخی عناصر 
در داخل را برای سست کردن عزم راسخ ملت و 
فراموش شدن راه انقلاب یادآور شدند و افزودند: 
از اهداف مهم اغتشاشاتِ پاییز این بود که مردم 
۲۲ بهمن را از یاد ببرند که در داخل هم برخی با 
استدلال های سست و سخنان غلط همین خط را در 
روزنامه ها و فضای مجازی دنبال می کردند که البته 

مردم آنها را ناکام گذاشتند.
حضور همراه با تحلیل مردم از جمله ویژگی های 
راهپیمایی پر شکوه ۲۲ بهمن بود که رهبر انقلاب آن 

را مورد تحسین قرار دادند.
ایشان گفتند: از مصاحبه های مردم آشکار بود 
که آنها با تحلیل به راهپیمایی آمده اند و چون درک 
کرده بودند که امریکا از حضور آنها بیمناک است، 
با شعارهای  و  انگیزه،  و  با روحیه  و شاد،  پرشور 
مضمون دار، جهت گیری اصلی خود یعنی حمایت 
کامل از انقلاب اسلامی و نظام جمهوری اسلامی 

را نشان دادند.
امپراتوری  افزودند:  خامنه ای  الله  آیت  حضرت 
رسانه ای امریکا و صیهونیست سعی می کند این 
صدای رسا به گوش دیگر ملت ها نرسد اما آنها که 
باید بشنوند یعنی دستگاه های سیاستگذار در امریکا 
و انگلیس و سرویس های جاسوسی دشمنان حتماً 

این صدا را شنیده اند.
رهبر انقلاب به غوغای تبلیغاتی در فضای مجازی 
و رسانه های دشمن در آستانه ۲۲ بهمن اشاره کردند 
و گفتند: صدای مخالف و معارض هم وجود داشت 
که این رسانه ها سعی کردند آن را بزرگنمایی کنند 
اما صدا و فریاد ملت بر همه صداهای دیگر غلبه 
ادعاهای  بودن  و سست  بودن  دروغ  تبیین  کرد. 
دشمنان درباره جمهوری اسلامی« بخش دیگری از 

سخنان رهبر انقلاب بود.
اشکار می گویند  با دروغ  ایشان گفتند: گاهی 
نظام رو به قهقراست در حالی که کشور با وجود 
مشکلات، با دو سه دهه قبل کاملاً متفاوت است و 
خیلی جلو رفته است، گاهی هم می گویند جمهوری 
اسلامی به بن بست رسیده، اگر این ادعا درست 
است، کسی که به بن بست رسیده خودش از پا 
می افتد و به زمین می خورد پس چرا این همه برای 

به زمین زدن او هزینه می کنید؟
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به حملات و 
شبهات مکرر دشمن درباره ضرورتِ نداشتن توان 
نظامی ایران گفتند:  اولاً کشوری که این همه دشمن 
دارد باید به فکر خودش و ملتش باشد همچنانکه 
ای می خواهند  انقلاب وقتی فهمیدم عده  اوایل 
هواپیماهای اف ۱۴ را بفروشند به سرعت مصاحبه و 

افشاگری کردم و آن حرکت ناکام ماند.
رهبر انقلاب تأکید کردند: براساس عقل و شرع، 

جهات دفاعی را کاملاً مورد توجه قرار داده ایم و بر 
اساس حکم قرآن، در آینده نیز هرچه می توانیم در 

این عرصه تلاش خواهیم کرد.
ایشان در همین زمینه افزودند: کشور در زمینه 
های دیگر از جمله صنعت، امور زیربنایی همچون 
دیگر،  های  عرصه  و  سازی  سد  و  سازی  جاده 
چندین برابر امور دفاعی کار و سرمایه گذاری کرده 
اما دشمن که از تبلیغاتش درباره پهپادهای ایران، 
ترسش آشکار است، پیشرفت های دیگر را انکار و 

مسائل دفاعی را برجسته می کند.
از  قسمت  این  بندی  جمع  در  انقلاب  رهبر 
سخنانشان گفتند: به فضل الهی ملت به وسوسه 
های بدخواهان اعتنا نکرده و نخواهد کرد و می داند 
که هر پیشرفتی و حرکتی برای قوی شدن ایران، 
آیه  براساس  که  کند  می  خشمگین  را  دشمنان 
شریفه باید به آنها گفت از این خشم و غیظ بمیرید.

کشور  پیشرفتهای  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
تحسین برانگیز  و  آفرین  نشاط  واقعیت  یک  را 
خواندند و خاطرنشان کردند: البته ما در تبلیغات 
به مهارت لازم  و  و کار رسانه ای ضعیف هستیم 
نیافته ایم  دست  پیشرفتها  این  دادن  نشان  برای 
اما بازدیدکنندگان از نمایشگاهها یا دستاوردهای 
ایران، از دستیابی به این سطوح پیشرفت آن هم در 
شرایط تحریم اظهار شگفتی می کنند، همچنان که 
آن فرمانده موشکی صهیونیست نیز چند سال قبل 
گفت من با ایران دشمن هستم اما در مقابل تولید 
آن موشک پیشرفته به دست دانشمندان ایرانی، 

کلاه از سر بر می دارم.
انکار  معنی  به  را  پیشرفت ها  بر  تأکید  ایشان 
ضعف ها ندانستند و گفتند: ضعف ها و کمبودهای 
زیادی به دلایل مختلف در کشور وجود دارد که 
بعضی از آنها مانند گرانی، تورم و کاهش ارزش پول 
ملی برای مردم محسوس است و در بخش های 
دیگر مانند بخش های اداری هم ضعف هایی وجود 
دارد اما در مقابل این ضعفها، دو نوع نگاه می توان 

داشت.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: نگاه و رویکرد اول 
این است که با نگاه به دستاوردها، بفهمیم این توان 
وجود دارد که با همان همتی که به این پیشرفت ها 
دست یافته ایم، امکان برطرف کردن ضعف ها نیز 

وجود دارد که این نگاه، نگاه انقلابی است.
»نگاه  به  آن  از  که  دیگر  نگاه  تبیین  در  ایشان 
ارتجاعی« تعبیر کردند، گفتند: با نگاه ارتجاعی به 
ضعف ها، اینگونه نتیجه گرفته می شود که فایده ای 
ندارد و نمی شود کاری کرد بنابراین باید دست روی 
دست بگذاریم یا نقِ بزنیم و ضعف ها را با صدای 
بلند مطرح کنیم و حتی مثل برخی ها اصل انقلاب 

و جمهوری اسلامی را انکار کنیم.
ایشان با طرح این سؤال که »اگر ملتی ضعفی 
داشت آیا باید دستاوردهایش را انکار کند؟ و کدام 
ملتی است که ضعف ندارد؟« به وجود ضعف های 
مانند  دنیا  پیشرفته  و  بزرگ  کشورهای  در  مهم 
آمریکا، انگلیس و فرانسه از جمله در زمینه فقر و 
بیماری و تبعیض و نبود عدالت اجتماعی، اشاره 

کردند و افزودند: در این کشورها نیز چندین برابر 
کردن  برطرف  راه حلِ  اما  دارد  وجود  ایران ضعف 
بلکه  نیست  ریشه ها  و  اصل  تخریب  ضعف ها، 
رویکرد درست، رفع ضعفها بر اساس نگاه انقلابی 

است.
به  کشور  دستیابی  به  اشاره  با  انقلاب  رهبر 
پیشرفت های غیرقابل باور، خاطرنشان کردند: در 
سالهای اول انقلاب دستیابی به پیشرفتهایی مانند 
تولید چند ده میلیون تن فولاد حتی به ذهن کسی 
خطور نمی کرد اما اینگونه دستاوردها با همت مردم 
و جوانان و مسئولان خوبی که داشتیم، ایجاد شد و 

امروز نیز این همت ها وجود دارد.
را مهمترین  تورم  مهار  و  اقتصادی  ایشان رشد 
کارها خواندند و با تأکید بر اینکه همه بخصوص 
مسئولان موظف به فعالیت جهادی و کار و پیگیری 
شبانه روزی هستند، گفتند: امور اقتصادی، امروز 
مهمترین کارهاست زیرا بدون رشد اقتصادی کار 
کشور پیش نمی رود و لازمه رشد اقتصادی هم ثبات 
و مهار تورم و ثبات قیمت ها است. مسئله تورم نیز 
علاج پذیر است و باید مسئولان بخش های مختلف 

آن را علاج کنند.
بر مسئولان،  حضرت آیت الله خامنه ای، علاوه 
قشرهای مختلف مردم از جمله دانشجو، استاد، 
به  قادر  را  دامدار  و  کاسب  کارگر،  دینی،  عالمِ 
و  دانستند  گوناگون  عرصه های  در  نقش آفرینی 
نقش آفرین  می تواند  هم  سیاسی  فعال  افزودند: 
باشد البته فعالیت سیاسی، به نشستن و یافتن 
دیگر  دستگاههای  یا  دولت  در  ضعفی  نقطه 
مجازی  فضای  در  آن  بزرگ نمایی  و  تمسخر  و 
نیست بلکه فعالیت سیاسی یعنی تشریح فضای 
سیاسی دنیا و منطقه و تبیین اهداف دشمنان و 

جهت گیری های دوستان.
ایشان فعالیت های اجتماعی و خدماتی را از دیگر 
و  برشمردند  مردم  مؤثر  نقش آفرینی  عرصه های 
خاطرنشان کردند: ما بارها توانسته ایم به وسیله 
مردم، ضعف های بزرگ را برطرف کنیم که نمونه 
آن قضیه کرونا و نقش آفرینی مردم در کمک های 
در  مردم  حضور  و  شوق  همچنین  بود.  مؤمنانه 
فعالیت های اجتماعی نشاط آفرین موجب پشتیبانی 

و تأمین پیشرفت کشور است.
رهبر انقلاب، »اتحاد ملی« را عامل مؤثر دیگری 
البته  کردند:  تأکید  و  خواندند  کشور  قوت  در 
اختلاف نظر وجود دارد اما در مسائل جزیی نباید 
تنازع صورت بگیرد مناظره و مباحثات حوزوی و 
دانشگاهی و در رسانه های عمومی، همراه با رعایت 
و  منازعه  اما  است  خوب  دیگران  حرمت  و  ادب 
به حرف های  کردن دهان  آلوده  و  کردن  دشمنی 

ناشایست خوب نیست.
گرایشِ  را  ایران  ملت  عمومی  گرایش  ایشان، 
انقلاب دانستند و افزودند: عده ای در کشور هستند 
مخالف  سیاسی  مسائل  برخی  در  نظراتشان  که 
نظرات عموم مردم و مسئولان است اما اینها طرفِ 
ملت ایران نیستند؛ طرف ملت ایران، استکبار است 
و همه مراقب باشند که به استکبار کمک نکنند و 

ابزار آن در مقابل اسلام و ایرانِ عزیز نشوند.
همچون  را  آینده  خامنه ای،  آیت الله  حضرت 
همیشه روشن خواندند و گفتند: هر گاه افق روشنی 
پیش روی کشور بوده پس از چندی، به آن دست 
یافته ایم چرا که توانایی های ملت و ظرفیتهای کشور 
بسیار بالا است بنابراین این ملت به دستاوردهای 

بزرگ تری نیز خواهد رسید.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار همچنین 
با تجلیل از ایمان و غیرت و صفای مردم تبریز و 
آذربایجان، قیام ۲۹ بهمن تبریزی ها را »مقطعی 
ایران«  تاریخ  خوردن  ورق  روز  و  کننده  تعیین 
دانستند و گفتند: اگر مردم تبریز در چهلم قیام 
مردم قم،  بپا نمی خواستند آن قیام مهم فراموش 
می شد اما تبریزی ها با تبدیل حادثه قم به قیام 
به  بعد  سال  یک  از  کمتر  در  که  ملی  حرکتی  و 
سرنگونی رژیم استبدادی وابسته منجر شد، پرچم 
آزادی ایران را در دست گرفتند و مقطعی تاریخی 

بوجود آوردند.
ایشان اقدام حکومت مستبد در آوردن تانک به 
خیابان های تبریز را برای سرکوب مردم و علما، 
نشانه دستپاچگی آن رژیم برشمردند و گفتند: مردم 
غیور تبریز از تانک هم نترسیدند و با ایستادگی و 
ایثار خون و جان خود، حرکتی عظیم به وجود آوردند 
که البته در تاریخ آذربایجان چندین بار دیگر سابقه 

دارد.
رهبر انقلاب حرکت آذربایجانی ها از جمله مردم 
تبریز و اردبیل در آغاز دوره صفویه را زمینه ساز 
نجات ایران از تفرقه و ملوک الطوایفی دانستند و 
افزودند: آن حرکت تاریخی، ایران را متحد و دارای 
حکومت مستقل و یکپارچه کرد بنابراین پرچم اتحاد 

ایران هم در دستان آذربایجانی ها است.
جزو  را  آذربایجان  تاریخ  درست  روایت  ایشان 
وظایف اهل فن و روایت بخش مهمی از تاریخ ایران 
خواندند و گفتند: در قضایای تنباکو و مشروطه هم 
مردم این منطقه قدرت ایمان و ایستادگی خود را 
انقلاب، دفاع  نشان دادند همچنانکه در پیروزی 
مقدس، حوادث دهه های بعد و همین قضایای 
اخیر هم با بصیرت و استقامت در میدان بوده اند.

از  را  آذربایجان  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
غرب  فرهنگی  و  تمدن  مرکز  فرهنگی،  لحاظ 
فرهنگی  مشاهیر  به  اشاره  با  و  خواندند  کشور 
این خطه گفتند: خدمات بزرگ این نام آوران به 
نیست. شمارش  قابل  کشور  فرهنگ  و   ادبیات 
رهبر انقلاب قیام ۲۹ بهمن ۱۳۵۶ مردم تبریز را با 
توجه به این سوابق، حادثه ای هویت ساز دانستند 
که باید از آن برای پیمودن راه روشن آینده درس 

گرفت.
در ابتدای این دیدار، حجت الاسلام والمسلمین 
آذربایجان  استان  در  ولی فقیه  نماینده  آل هاشم 
شرقی، ارتباط مؤثر و مستمر با نخبگان و جوانان، 
حضور  اقتصادی،  فعالان  مسائل  حل  پیگیری 
بی واسطه در میان مردم و مقابله فرهنگی و سیاسی 
جمله  از  را  تجزیه طلب  و  دین زدا  جریان های  با 

اقدامات نمایندگی ولی فقیه در استان بیان کرد.

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار هزاران تن از مردم تبریز:

بدونرشداقتصادیکارکشورپیشنمیرود
رهبر انقلاب اسلامی در دیدار هزاران تن از مردم تبریز تاکید کردند که پیام ملت در ۲۲بهمن استقامت و حمایت کامل از انقلاب بود؛ به ملت اظهار تعظیم 

می کنم.

رهبر معظم 
انقلاب تاکید 
کردند: امور 

اقتصادی، 
امروز مهمترین 
کارهاست زیرا 

بدون رشد 
اقتصادی کار 
کشور پیش 

نمی رود و لازمه 
رشد اقتصادی 

هم ثبات و مهار 
تورم و ثبات 

قیمت ها است

نماینده مردم خوی در مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: اکنون تقریبا شرایط پایداری 
را در مناطق زلزله زده خوی داریم فقط افرادی که به خارج از شهر رفته و اکنون قصد 
بازگشت دارند نیازمند اسکان هستند که ما باید تعداد کمپ ها یا مراکز اسکان را افزایش 

دهیم.
عادل نجف زاده در گفت وگو با ایسنا، درباره آخرین وضعیت مناطق زلزله زده خوی، 
این لحظه اسکان اضطراری مردم در مناطق زلزله زده طی شده است.  تا  بیان کرد: 
مصوباتی برای تخصیص وام به مردم نیز پیش بینی شده است که ۳۰۰ میلیون تومان 
برای  تومان تسهیلات  میلیون  و ۲۵۰  تخریب شده شهری  واحدهای  برای  تسهیلات 
واحدهای روستایی و ۶۰ میلیون تومان نیز به عنوان وام بلاعوض برای کمک به مردم زلزله 

زده پیش بینی شده است.
وی در ادامه اظهار کرد: در کنار تخصیص تسهیلات، میلگرد و سیمان رایگان از طرف 
بنیاد مستضعفان تخصیص پیدا خواهد کرد. تقریبا در یک وضعیت پایدار هستیم اما 
باتوجه به برودت هوا و سرمایی که تا منفی ۱۰ درجه رسیده، برای بیماران صعب العلاج و 
افراد آسیب پذیر و معلولان در تلاش هستیم تا به تعداد محدودی هم که شده کانکس 

تامین شود.
لحظه به لحظه کمک های مردمی می رسد

نماینده مردم خوی در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه اکنون نیاز به ایجاد مراکز 
از طرف بخش  اسکان جدید و چادر ملموس است، تصریح کرد: کمک های زیادی 
خصوصی، مردم و نهادهای خیریه به دست مردم رسیده و لحظه به لحظه کمک ها 
به مردم می رسد. بخشی از مردمی که به خاطر پس لرزه ها در خارج از شهرها یا سایر 

شهرها بودند اکنون در حال بازگشت به خانه و زندگی خود هستند اما با خانه های ترک 
خورده و تخریب شده مواجه می شوند.

ساز وکارهای مدیریت بحران در کشور فرسوده است
این عضو کمیسیون عمران مجلس در ادامه تاکید کرد: تمام نهادها از ساعت اول زلزله 
خوی در منطقه حضور یافتند اما مطلبی که باید به طور جدی مورد توجه قرار گیرد این 
است که ساز وکارهای مدیریت بحران در کشور فرسوده است و نیازمند به روزرسانی 
است. باید روش ها به ویژه در توزیع امکانات به زلزله زدگان به روزرسانی شود. متاسفانه 
ما برای توزیع چادر و امکانات و اسکان اضطراری زلزله زدگان یک سامانه نداریم که این امر 
منجر به توزیع غلط و ناعادلانه امکانات شده و امکانات به دست جامعه هدف نمی رسد 

که این یکی از عیب هایی است که باید در اسرع زمان برای رفع آن ورود کرد.
پک بحران باید در اختیار هر خانوار ایرانی قرار گیرد

رئیس  به  عمران  کمیسیون  عضو  عنوان  به  بنده  کرد:  خاطرنشان  ادامه  در  وی 
جمهوری پیشنهادی در این زمینه دادم که یک پک بحران شامل چادر و امکاناتی که 
استاندارد جهانی است به هر خانوار ایرانی داده شود و در جایی از منازل جانمایی 
شود تا در زمان مقرر بحران، مردم نیازمند خدمات اولیه نباشند و در ساعت اولیه 
بتوانند از امکانات پک بحران استفاده کنند. ما در مجلس نیز این موضوع را دنبال 

خواهیم کرد.
نجف زاده در پایان گفت: اکنون تقریبا شرایط پایداری را در مناطق زلزله زده خوی داریم 
فقط افرادی که به خارج از شهر رفته و اکنون قصد بازگشت دارند نیازمند اسکان هستند 

که ما باید تعداد کمپ ها یا مراکز اسکان را افزایش دهیم.

آخرین وضعیت مردم خوی از زبان نماینده این شهر
بایدتعدادمراکزاسکانافزایشیابد
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